
   
 

 

CONSELL EDUCATIU MUNICIPAL DEL DISTRICTE DE CIUTAT VELLA 

CURS 2022-23 

DATA: 22 DE MARÇ 2023.  HORA : 17:30H.  

LLOC: Seu Consell de Districte Ciutat Vella. Sala Ernest Lluch. 

ASSISTÈNCIA 

 Andrés Pérez Comte.  Conseller Educació CV.  

 Alba Segura Gomila. Consellera ERC 

 Tahir Rafi Khanum. Conseller C’s 

 Alfons Molons . Conseller Junts 

 Oriol Casabella. PSC 

 Núria Feliu.  UB 

 Silvia Blanch. Universitat Autònoma de Barcelona 

 Nuria Funollet Bouzas. La Salle Barceloneta. Sector docents 

 Verònica Santos-Olmo. Institut Miquel Tarradell. Sector direccions. 

 Rosa Vilalta Golet. Inst-Escola Elisabets. Sector direccions 

 Alfons Espinosa Miró. Escola Drassanes. Sector direccions 

 Laura Lopez Especié. Escola Alexandre Galí. Sector direccions 

 Nuria Tejera Sureda. EBM La Mar. Sector direccions 

 Anna Algueró. AECV 

 Anna Lite.  Fundació Tot Raval 

 Sergi Cobas. AECV 

 Laura Caldes. Escola La Salle Comtal. Sector PAS 

 Ernest Casaponsa. Escola La Salle Comtal. Direcció 

 Jep Daví Cardona. Institut Verdaguer. Sector Estudiants 

 Àngela Oliva. Pla comunitari Barceloneta 

 Isabel Corral. Coordinadora territorial CEMB 

 Mariona Buxadé. Tècnica educació Districte CV 

 

ORDE DEL DIA 

0. Aprovació  acta CEMCV del 23/11/22 

1. Resum dels temes tractats en el consells educatius mandat 19/23 

2. Principals actuacions del mandat en matèria d’educació. 
3. Estat comissions de treball 
4. Estat pla educació ciutat vella 19/23 

5. Novetats oferta curs 23/24 

6. Us preferent espai públic per part de centres escolars 

7.Torn obert de paraules 

 

1.-APROVACIÓ ACTA ANTERIOR 
 
S’aprova l’acta amb la correcció d’una  esmena. 
 



   
 

 

2.-PUNT INFORMATIU1. 
 
2.1.RESUM TEMES TRACTATS EN ELS CONSELLS EDUCATIUS DE CIUTAT VELLA DURANT EL MANDAT 
19/23  
El Conseller explica que es el darrer consell educatiu del mandat. Es habitual recordar els temes que 
s’han exposat en els consells educatius així com els debats o documents que s’han elevat.  
 
S’han realitzat 8 consells ordinaris i 3 d’extraordinaris.  
Els temes dels consells extraordinaris han estat: 

 Debat participatiu d’Educació sobre: 
 Programa d’Actuació del Districte de Ciutat Vella 2020 - 2023 
 Pressupostos participatius 

 Situació actual de la comunitat educativa de Ciutat Vella.  Mesura de Govern Ciutat Vella 
davant la crisi produïda per la covid-19.  

 Constitució consell Educatiu de Ciutat Vella 
 
En cada consell es tracten punts informatius fixes anuals que s’exposen en quan es té informació:  

 Oferta escolar. Procés preinscirpció 

 Dades matriculació ciutat Vella 

 Valoració inici de curs 

 Comissions de treball del Consell Educatiu Municipal de Barcelona. 
 Campanya d’estiu 

Per tal de propiciar la participació s’han proposat temes a debatre: 
 Programa actuació del districte per tal d’elaborar el PAD ( Pla actuació Districte) 
 Pressupostos participatius 

 Proposta temes a tractar al CEMCV. Llistat de possibles temes a tractar en el consell. 
 Debat a dos cursos de la implementació del pla de xoc contra la segregació. 

 
Temes tractats  a nivell de Districte: 
 

 Resultats eleccions CEMB  
 Pla educació ciutat vella 19/23 

 Pla de xoc contra la segregació escolar a Barcelona 

 Pla d’Actuació per al curs 20-21 en el marc de la Pandèmia. Programa Millora d’Oportunitats 
Educatives. Pla Digital de Catalunya 

 Projectes a l’espai públic. Entorns escolars / Ampliem / Protegim 

 Educació 360º. Propostes a ciutat vella 

 Barcelona Capital Mundial Alimentació Sostenible 2021 

 Patis oberts / Transformem Patis 

 Projecte ECASS en clau de lluita contra segregació escolar 
 Accions impuls AFAS/AMPAs 

 Resultats comissió CEMB dels centres d’alta complexitat 
 

S’ha donat informació sobre temes vinculats al territori i a les entitats: 
Comissió educació pla de barris Raval 

 Grup Educació comunitària Raval  

 Peticions sobre els centres educatius de la Barceloneta ( 2019) 

 Acord fundació Vececiana ( Barceloneta 2021). 

 Raval Estiu Educatiu 

 Projecte Baobab ( Gòtic) 

 Xarxa Baixeras –Drassanes ( Gòtic). 



   
 

 

 Centenari Escola Baixeras ( 2021) 

 Pla de barris al Raval: Extra escolars; Sales d’educació i cultura; Educadores a les escoles. 

S’han elaborat Informes o peticions  que un cop aprovades s’han elevat: 
 Declaració  instant a la Generalitat a l’aprovació del Decret de la programació de la oferta 

educativa i del procediment d'admissió. (11/20) 
 Presentació del Manifest sobre l'accés digital de les famílies, elaborat pel Grup d'Educació 

Comunitària del Raval  ( 5/21) 
 Manifest sobre  els centres d’alta complexitat ( 11/21) 

 

 

2.2. PRINCIPALS ACTUACIONS EN MATÈRIA D’EDUCACIÓ AL DISTRICTE CIUTAT VELLA 
 
2.1. Millores en Centres Educatius i els seus entorns 
 

2.1.1. Millores als centres educatius de la Barceloneta. S’exposa la inversió feta en els centres per part 
del CEB 

2.1.2. Integració de centres educatius a la xarxa de titularitat pública. Curs 21/22Incorporació a la xarxa 
pública de l’Escola Institut Elisabet provinent del Centre educatiu Laboure.  Curs 23/23, incorporació a la 
xarxa pública de l’Escola Institut Sant Felip Neri.  
2.1.3. Previsió Nova EBM Raval i Ampliació EBM La Mar  
Previsió d’una nova Escola Bressol Municipal al carrer Sant Bartomeu (3 plantes + Pista coberta).  
La pista esportiva tindrà accés independent. 
Ampliació EBM La Mar. Dos aules més per infants. 
Creació Espai Familiar de Criança Municipal .Ubicat Casal infantil C/ Andrea Dòria 25 . Es un servei 
educatiu per promoure el vincle familiar, la trobada i el joc dels infants, el suport entre famílies, així com 
l’acompanyament professional a la criança tant des de la mirada d’educació infantil com de salut. 
Obertura al setembre del 2023. 
 
2.1.4.Programa ”Protegim les Escoles”.  S’expliquen les intervencions en els diferents  entorns escolars 
del Districte a les escoles Drassanes; Collaso i Gil; Ruben Dario; Escola Pia; Escola Mila i Fontanals; 
Institut Miquel Tarradell; EBM Canigó; Escola Pere Vila –Insitut Pau Claris;  Escola Alexandre Galí; EMB La 
Mar; Escola Mediterrània; Institut Joan Salvat Papasseit; Institut Narcís Monturiol.  
S’informa sobre les obres en curs o a realitzar durant el 2023.  
 

2.1.6. Transformem els Patis i Refugi Climàtic  
 
El pla és impulsat per la Direcció d’educació i executat per el CEB. Alumnes, mestres i les associacions de 
famílies que en formen part han iniciat el procés per transformar els patis de les escoles incorporant-hi 
més verd i altres elements per fer-los més coeducatius i per poder-los obrir al barri com a espais 
comunitaris. S’ofereix a traves de la CUP, i les escoles han de sol·licitar-ho.  

Any 2021 es va intervenir en les escoles Milà i Fontanals/ Institut  Tarradell i Parc de la Ciutadella . Any 
2022 S’han realitzar obres en els patis  a Escola Castella i l’escola Escola Rubén Dario. L’any 2023 no s’ha 
presentat cap escola de Ciutat Vella.  
En el marc del programa Escoles + Sostenibles, l’any 2019 es va començar a executar el projecte 
“Adaptar escoles al canvi climàtic a través del verd, el blau i el gris. L’Escola Cervantes va ser l’escollida al 
Districte de Ciutat Vella. 
 
2.1.7.Patis Oberts 
Als patis escolars oberts es fan activitats de dinamització educativa esportives, artístiques o en família. 
Aquestes activitats són obertes i gratuïtes al barri.  La durada es de 3 h.  

ESCOLES BRESSOL:   

Durant el curs 21/22 han estat obertes l’escola Canigó i l’escola La Mar. Han estat dinamitzades amb 
activitats adreçades a les famílies 



   
 

 

Gener –juny  2023. Els dissabtes pel mati les escoles bressol  La Mar ( Barceloneta), Canigó ( Raval ) i 
Puigmal ( Casc antic). 

ESCOLES DE PRIMÀRIA:  

Curs 21/22: Escola Alexandre Gal·li ;   Escola Cervantes i Escola Pere Vila-Institut Pau Claris 

Curs 22/23: Escola Cervantes ; Pere Vila; Institut Pau Claris; Drassanes. S'està valorant Rubèn Dario. 
 
2.2. Educació i cultura als barris 
Dins del programa de pla de barris s’ha portat endavant diverses accions tant en horari lectiu com fora 
de l’horari lectiu.    
En destaquen el programa de Caixa d’Eines. Aquest programa transversal del Pla de barris i l’Institut de 
Cultura de Barcelona desenvolupa projectes culturals singulars en centres educatius i hi proporciona els 
estris per aprendre activitats relacionades amb l’art, l’expressió i la creativitat d’una manera col·lectiva i 
cooperativa. Els projectes que s’han desenvolupat en escoles i instituts del Raval en col·laboració amb 
entitats culturals del Raval  son el Milharmonitzat a nivell de música, Teatre , Cocreació amb 
equipaments culturals ( Macba i Art Santa Mònica) i Disseny d’espai de jocs per l’espai públic.  
 
Impulsat per la mesura de Govern de les tardes educatives s’han generat durant el curs 22/23 l’oferta 
activitats extra-escolars gratuïtes de tipus cultural / artístic/ científic també amb la col·laboració 
d’entitats  del Districte.  
 
Sales de cultura comunitària: al Institut Milà i Fontanals i al teatre compartit entre l’escola Milà i 
Fontanals i l’Institut Miquel Tarradell. S’han fet obres per reconvertir les sales d’actes en sales de cultura 
per impulsar programació cultural i comunitària de proximitat fora de l’horari lectiu.  
 
El programa Prometeus, de llarga trajectòria al barri del Raval, ha estat assumit per pla de barris i l’àrea 
de Ciència i universitat de l’ajuntament de BCN, important-se a altres barris de Barcelona amb pla de 
barris. S’ha celebrat la segona graduació dels joves participants del programa.  
El curs 21/22 s’ha iniciat el projecte Prometeus al barri de la Barceloneta, vinculat a l’Institut Joan Salvat-
Papasseit en col·laboració amb el Pla Comunitari de la Barceloneta. 
 
En referència a aquest punt informatiu es pregunta sobre les activitats extra escolars  culturals / 
artístiques i la possibilitat de que s’estengui a la resta de barris.   S’està treballant des de la Direcció 
d’educació per tal que hi hagi la oferta d’activitats conjunta amb les AFAS/AMPAS de les escoles a partir 
d’octubre del 2023. Properament s’informarà a les entitats col·laboradores del procés per homologar-
se.   S’ha demanat que el procés de beques sigui en el mateix període de temps que les beques 
esportives i que pugui tenir el mateix suport a nivell de l’oficina d’atenció al ciutadà.  
Hi ha la voluntat de crear unes taules de treball a nivell de districte on hi puguin participar també les 
entitats.   
Es demana que es pugui tenir en compte també les ofertes que fan les entitats educatives per tal que 
pugin ser compatibles la realització d’activitats de lleure.  
Es demana que hi hagi més suport per a la tramitació de beques, ja significa per les entitats un sobre 
esforç donades les dificultats de determinades famílies en la gestió dels tràmits telemàtics.  
 
El conseller destaca també La dotació extraordinària de professionals de l’àmbit psicosocial als centres 
escolars públics dels barris amb pla de barris. Ha significat una millora global dels infants i les seves 
famílies en aquests centres, i facilitant el treball conjunt i la mirada comuna entre els professionals de 
l’àmbit educatiu, social i de salut en especial en la seva besant comunitària vinculada amb el territori.   
 
S’ha ampliat també les permanències ( 3h/setmanals) de mediadors interculturals en centres educatius 
en dos centres més.  
 
Des de la direcció de l’escola La Salle Comtal posa de manifest que les accions desenvolupades s’han 
centrat fonamentalment en centres educatius públics. Les escoles concertades del territori atenen a 
molta població vulnerable, i mes amb el pla de xoc, però en canvi no es veuen beneficiades d’ajuts o 



   
 

 

accions de promoció tant des del Districte com des del CEB.  Demana que es pugui tenir en compte en 
especial en el Districte de Ciutat vella per les característiques de la població. 
El conseller recull la petició ,reconeixent la tasca que fan les escoles concertades atenent a famílies i 
infants dels diferents barris, i a favor de poder dissenyar i incloure accions  adreçades a aquests centres.  
 
 
3. ESTAT COMISIONS DE TREBALL DEL CEMD-CIUTAT VELLA 

 
En el darrer Consell educatiu es van proposar dues comissions de treball extretes de les propostes 
treballades a debatre i aprovades en la comissió de seguiment.  

Comissió Comunicació :  amb l’objectiu de donar visibilitat als projectes de la comunitat educativa de 

ciutat vella per donar valor a la seva riquesa cultural i a les oportunitats que ofereix l’oferta educativa 
del districte.  Pensar quines accions de comunicació podrien facilitar la visibilitat ( vídeos, xarxes 
socials..). Altre objectiu seria facilitar la comunicació entre la comunitat educativa, per compartir 
projectes, experiències o temes d’interès. Per la comissió de comunicació s’ha demanat suport al 
departament de comunicació del Districte.  
 Fòrum Anual de la comunitat educativa de Ciutat Vella:   Proposta vinculada al Pla d’educació de Ciutat 
vella, on es marca com una acció  a desenvolupar.  L’acció es centra en la preparació d’unes jornades de 
tot el districte on compartir projectes claus dels centres i entitats o bé debatre un tema d’interès comú.   

Es va enviar un mail per animar a que s’apuntessin persones dels diferents sectors, encara que no 
formessin part del consell.  No hem tingut una resposta suficient com per engegar cap de les dues 
comissions, han respost 3 persones.  Es desestima de moment fer les comissions de treball.  

La direcció de l’escola Drassanes comenta que els temes no semblaven d’interès, creu que no van 
respectar el que s’havia proposat o que en tot cas no es va consensuar amb el Consell la seva proposta.  

Van ser temes que van sorgir de les propostes treballades en consells anteriors, es pot consultar l’acta 
del 23/3/22, i acordat en comissions de seguiment, en tot cas per poperes ocasions es tindrà en compte 
de fer una votació consensuada en el propi consell. L’objectiu és treballar temes que siguin d’interès per 
els membres del consell.  

4.ESTAT PLA EDUCACIÓ DE CIUTAT VELLA 19/23 

Com ja s’ha comentat en anteriors consells, el pla d’educació estableix el marc en el qual es 
desenvoluparan les polítiques d’educació del districte pels propers anys, defineix els seus objectius 
principals i les línies de treball a desenvolupar pels diferents agents i serveis implicats.  

Amb l’arribada de la pandèmia, el març del 2020, el Pla d’Educació, així com totes les accions que hi 
estaven adscrites, van quedar molt paralitzades. L’any 2022, un dels objectius del districte ha estat 
reactivar els òrgans de governança del pla, fer-ne un seguiment de les accions i la posterior avaluació.  

Per aquest motiu es va contractar una secretaria tècnica amb les següents funcions: 
-Seguiment i recollida d’informació de projectes, accions i línies de treball del Pla d’Educació de Ciutat 
Vella 
-Disseny d’accions per a l’avaluació sistematitzada en les actuacions impulsades pel Pla 
-Suport tècnic i dinamització dels òrgans de Governança del Pla d’Educació de Ciutat Vella 
-Redacció d’informes. Recull de reptes de futur.  

Es presenta el calendari de les diferents fases. S’han creat 4 grups de treball per eixos per tal de verificar 
les dades recollides, avaluar les accions i treballar els reptes de futur.  



   
 

 

En els grups de treball hi ha participat diferents agents del sector públic vinculat al pla d’educació com 
representants d’entitats.  

S’han mantingut també dues reunions de la comissió de seguiment ( formada per representants dels 
diferents sectors i sorgida del CEMD)  i una del grup motor ( formada per representants de les diferents 
administracions.  

Es  proposarà una reunió específica amb les direccions de centre així com amb representants de les 
AFAS/AMPAs per poder incloure les seves aportacions tant a nivell d’avaluació com de reptes de futur.  

5.NOVETATS OFERTA CURS 23/24 

S’han realitzat les sessions informatives a les famílies sobre la preinscripció tant de I 3 com de 1er d’ESO 
amb bastanta participació.  
Es va reforçar el valor dels centres escolars de ciutat vella, per la qualitat dels projectes educatius , els 
equipaments, els recursos , la relació amb les xarxa educativa del territori i com a centres de  la 
proximitat. 
S’informà del calendari , com fer el procés d’inscripció i del punt de suport en les oficines 
d’escolarització tant per informar-se com per suport en el procés.  
 
S’informa de la creació  del Institut Vallcarca a Gràcia i la incorporació dels  2 nous centres a la xarxa 
pública de la ciutat a nivell de Barcelona, Sant Felip Neri i l’Escola El Segre a Sant Andreu.  
 
En el document adjunt es poden consultar les dades de l’oferta inicial de places tant de I3 com de 1ere 
ESO.  
L’oferta inicial per al curs 23/24 s’adequa a una previsió de descens de la demanda , a I3 amb 336 
alumnes menys.  A primer d’ESO s’han ofert el mateix nombre de places que l’any passat a nivell de 
Barcelona.   
En quan a les dades de Ciutat Vella a I3 per una demanda estimada de 498 places segons dades de 
padró, s’ofereix 535 places  en els 13 centres públics i 4 de concertats de la zona d’escolarització, 
superant l’oferta a la demanda.  
L’oferta de 1er d’ESO es de 351 places dels 7 centres que hi ha a Ciutat Vella, amb una demanda 
estimada  de 249 joves. 
 
6. DECRET D’US PREFERENT DE L’ESPAI PÚBLIC PER PAR TE CENTRES ESCOLARS 
 
Previ a la situació de pandèmia per COViD, ja hi havia centres escolars que feien us de forma habitual 
dels entorns escolars en via pública per necessitat d’ampliar espais en les hores d’esbarjo.  Per tal de 
complir els requeriments en el moment de la reobertura de la essencialitat en els centres escolars es va 
oferir la possibilitat d’ampliar espais tant en equipaments municipals com a espais públics, acompanyant 
aquesta mesura amb senyalètica especifica, neteja de l’entorn i mesures de seguretat. 
 
Alguns centres de ciutat vella continuen requerint l’ús habitual d’aquests espais. Per tal de garantir les 
condicions de confortabilitat i seguretat i evitar situacions de conflicte per la diversificació d’usos de la 
via pública, s’està regulant l’us preferent per part dels centres escolars. 

DECRET APROVAT: 

El 24 de febrer del 2023 s’aprova definitivament el decret d’alcaldia  d’ús preferent, per part de l’Escola 
Baixeras, del carrer Sotstinent Navarro (entre el carrer Bisbe Caçador i el carrer Salvador Aulet), durant 
els cursos escolars: 

• 2022 – 2023 

• 2023 – 2024 

• 2024 – 2025 

• 2025 – 2026 



   
 

 

en període lectiu de 8.30h a 16.30h de dilluns a divendres. 

S’està dissenyant un sistema per tal de facilitar el tancament d’una forma més àgil i segura que amb  
tanques.  

Decrets pendents d’aprovar:  

Pati dels tarongers: 

Escola Elisabet: Decret en redacció. S’establirà horari d’us preferent en hores d’esbarjo. Actualment fan 
us exclusiu  de dilluns de divendres en el següent horari: 10:20- 10:50 i 13:00 - 15:00 

Plaça sant Felip Neri: 

Escola Sant Felip Neri. Pendent procés previ de mediació amb comerciants del barri.  

Actualment fan us exclusiu de dilluns a divendres en els següent horari: 10:00 - 11:30 i 13:00 - 15:00 

S’han facilitat tanques i cartelleria especifica concretant els horaris d’us.  
 
L’Associació esportiva de ciutat vella pregunta si  es podrà fer us en exclusivitat d’aquest espai durant les 
activitats d’estiu.   Es respon que es consultarà.  
 
7. TORN OBERT DE PARAULES 
 
Associació Esportiva de Ciutat Vella. Posa de manifest la necessitat d’espais per fer pràctiques 
esportives. Comenta que ciutat Vella està per sota de la practica esportiva dels infants. En aquest sentit, 
demana si hi ha previsió d’obres per poder accedir per el carrer Montealegre als patis de l’escola 
Elisabets.  L’accés directa facilitaria el seu us en caps de setmana, actualment han de passar per dins del 
centre.  Sembla que l’obra prevista està pendent de permisos per part del Districte.    També recorda la 
necessitat de prendre mesures a la pista de basquet del Miquel Tarradell per tal d’evitar es faci malbé 
per el sorral, i procurar l’arranjament de les parts manllevades.  
 
Es consultarà quina previsió hi ha d’obres ,on estan les dificultats, i es farà saber.  
 
Beques d’estiu:  es demana que es  garanteixi suport per a  la tramitació també des de les OACs 

Des de la direcció de l’escola de la Salle comtal posa de rellevància que malgrat estan disposats a 

col·laborar i participar en les propostes , es senten poc valores i representants en els temes que es 

tracten al consell.   

El conseller respon que es poden tractar qualsevol tema a proposta dels participants del consell 

educatiu.  Es cert que a nivell de projectes  que s’impulsen des del Districte o ajuntament es dona 

prioritat als centres públics, tot i així, es poden estudiar les propostes d’accions o projectes que es vulgui 

desenvolupar i que requereixin de suport.  

Recordar que les actes i la documentació adjunta es pot consultar a : 
https://ajuntament.barcelona.cat/ciutatvella/ca/organs-actuals/consell-escolar 

 

 

Barcelona  Març 2023   

Secretaria CEMCV  

 

 

 

https://ajuntament.barcelona.cat/ciutatvella/ca/organs-actuals/consell-escolar


   
 

 

 


